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 المستخلص

هزَبً اىنبفي ٍِ لإخ لا رزيقً افي الأصْبُ اىيجْي اىخبصخثبلأّضجخ اىصيجخ طفبه الأ صبثبدإمضيش ٍِ 

. ثذساصخ حىه هزا اىَىضىعػجذاىؼزيزوقذ قَْب في جبٍؼخ اىَيل الأثبء   

في الأطفبه اىَقيَِ في  هبصبثبد وأصجبة حذوصالإّىاع أهزا اىجحش هى دساصخ ثأصش سجؼي ىَؼشفخ

.جذح خٍذيْ  

ىذي الأطفبه دوُ ػَش خ يجْيىفي الأصْبُ ا الأّضجخ اىصيجخصبثبد إورهذف هزٓ اىذساصخ إىي رقييٌ 

.خاىضبثؼ  

.وأصجبة حذوصهب واىؼىاٍو اىخبسجيخ اىَؤصشح فيهب بًصبثبد حذوصالإصيزٌ رضجيو أمضش أّىاع  مَب  

في جبٍؼخ اىَيل قبػذح اىجيبّبد اىزي رٌ رجَيؼهب ٍِ ٍيفبد اىَشضً اىزيِ يشاجؼىُ ػيبداد الأصْبُ 

ّىع  رٌ رحذيذ ػَش اىطفو،قذ  و.  0292ًإىً  9111ًػجذاىؼزيز ، مييخ طت الأصْبُ ٍِ اىفزشح 

مَب صجيذ اىفزشح اىزٍْيخ ثيِ . ميفيخ ٍؼبىجخ الإصبثبد صٌاىجْش،  اىَضججبد، وأّىاػهب ، وٍىقؼهب، 

صبثبد اىَخزيفخ وقذ رٌ رجَيغ اىجيبّبد ورحيييهب إحصبئيب ىَؼشفخ أّىاع الإ.اىؼلاطو ريقي  الإصبثخ

.ورأصيش اىؼىاٍو اىخبسجيخ ػييهب  

أّضجخ الأصْبُ  صبثبدئٍْ بًمضش ييىػالأذاػَخ  هي صبثبد الأّضجخ  اىإأظهشد دساصزْب أُ  

وفي اىفئخ اىؼَشيخ  واىَذسصخ في اىَْزه رحذس أظهشد اىذساصخ أُ ٍؼظٌ الإصبثبدمَب . خاىصيج

 في ريقيالإّبس و اىزمىس ثيِ ٍيحىظلا يىجذ فشق مَب.صْىاد و صجت حذوصهب اىضقىط 0-4ٍِ 

. صبثبد اىزمىس ػبٍخ رزداد ٍغ اىزقذً في اىؼَشّزشبس إإ.اىؼَشيخ في هزٓ اىفئخ صذٍبد الأصْبُ



ومبّذ اىطشيقخ اىَزجؼخ في اىؼلاط هي  .ٍِ اىقىاطغ اىؼيىيخ مبّذ رقشيجب مو الأصْبُ اىَزضشسح

في ٍؼظٌ اىحبلاد يأرً اىَشضً ٍزأخشيِ لإىزَبس . اىخيغ في ٍؼظٌ الأحيبُ ورييهب اىحشىاد

خ بىخبصفي رضجيو اىَؼيىٍبر ذيذي اىضجلاد أُ هْبك ّقص خظهشد ٍشاجؼأ.  اىؼلاط

هْبك . قييو ثؼلاط الأصْبُ الأوىيخ الآثبءيجذو أُ إهزَبً ، وػلاوح ػيً رىل.خصبثلإثَنبّىّىػب

.حبجخ إىً اىَزيذ ٍِ اىذساصبد اىَحييخ ػِ اّزشبس إصبثبد  الأصْبُ في اىََينخ اىؼشثيخ اىضؼىديخ  
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ABSTRACT 

 

The literature lacks studies regarding dental trauma in Saudi Arabia. Aim:  To assess 

dental hard tissue injuries of primary dentition among children aged 1-7 years 

attending the dental clinics at King Abdulaziz University, Faculty of Dentistry from 

the period 1999 to 2010. Methods:  A total of 3015 records, were investigated. The 

child age, gender and occlusion; date, place, etiology and type of injury, treatment 

rendered and time interval between injury and seeking dental care were determined. 

Results:  Of the examined records, the study comprised 49 trauma cases representing 

89 injured teeth. Hard tissue injuries represented 33.7% of the trauma cases. There 

was no significant difference in the prevalence between boys (53.3 %) and girls (46.7 

%). The majority of trauma (50%) occurred between the age 2 and 4 years. Fall was 

responsible for 60% of injuries. Trauma was occurring mainly at home and school 

with equal distributions (10.0%). Trauma most commonly affected the maxillary 

anterior teeth (90.0%). Fracture enamel and dentine was seen in 40.0 %. Most 

injuries (66.7 %) were seen after a month from the trauma. Extraction was the most 

common type of treatment but in cases of enamel and dentin injuries the treatment of 

choice was restoration. The average follow-up period was 3 months, of which, 13.3% 

showed poor prognosis such as peri-apical infection or sinus tract at the site of 

trauma. Conclusions: The primary dentition was mostly affected by fracture enamel 

and dentin, in patient between age 2 and 4 years. Most cases delayed seeking 

treatment for a month. This finding highlights the importance of informing the public 

about primary tooth injury and their consequences. 

 


